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رئیس اتاق مشــترک ایران و چین گفت: شاکله 
صادرات ما، صدور مواد اولیه است به طوریکه حدود 

70 درصد صادرات ایران خام فروشی است.
مجیدرضا حریری رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و چین، 
اظهار کرد: وضعیت صادرات کشــور تقریباً یک دهه اســت 
که تغییر محسوســی نداشته است؛ به طور مثال سال گذشته 
می گفتند که در صادرات رکورد زده ایم؛ اما این امر فقط به دلیل 
بالا بودن قیمت مواد اولیه محقق شــد. در واقع صادرات ما در 
سال 1401 که 54 میلیارد دلار بود، از نظر وزنی نسبت به سال 
1400 کاهش داشت اما چون قیمت ها بالا رفته بود این موضوع 

به چشم نمی آمد.
وی ادامه داد: در ســال جاری، صادرات ما از نظر وزنی حدود 
27 درصد افزایش هم داشــته اســت اما از نظر ارزشی حدود 
3 درصد کاهش داشــته چراکه مواد اولیه ارزان شــده است. 
شــاکله صادرات ما، صدور مواد اولیه است و حدود 70 درصد 
صادرات غیرنفتی یا صادرات محصولات بر پایه نفت یا بر پایه 
محصولات معدنی اســت. در واقع این موضوع در میان عامه 

مردم معروف به خام فروشی است.
حریــری با بیان اینکه که قیمت مواد اولیه به صورت جهانی 
تعیین می شود، اظهار کرد: قیمت مواد اولیه ممکن است بنا به 
هر دلیلی تغییر پیدا کند؛ به طور مثال در سال گذشته قیمت مواد 
اولیه به علت خروج از رکود دوران کرونا بسیار بالا رفته بود در 
نتیجه آمار صادرات ما نیز رکورد زد. از طرفی در سال جاری با 
توجه به اینکه بیشتر صادرات می کنیم، اما از نظر ارزش صادرات 

با کاهش مواجه شدیم.
رئیس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و چین ضمن اشاره به 
اینکه مکانیزم تعیین نرخ ارز حاصل از صادرات نیاز به اصلاحاتی 
دارد، اظهار داشت: حمایت از سیاست کلی بانک مرکزی به این 
معنی نیست که تمام آنچه که امروز اتفاق می افتد صحیح است؛ 
به عنوان مثال نرخی که برای بازگشــت ارز حاصل از صادرات 
کالاها تعیین می شود، قابل بحث است؛ زیرا نباید همه کالاها 
را به یک چشم نگاه کرد و باید دسته بندی کالاهای صادراتی با 

توجه به یارانه ای که برای تولید دریافت می کنند، تهیه شود و نرخ 
ارز حاصل از صادرات نیز متناسب با این دسته بندی تعیین شود.

حریــری ادامه داد: اگر کالایی واقعاً بدون یارانه تولید و صادر 
می شــود، باید نــرخ ارز حاصل از صــادرات آن نیز به لحاظ 
قیمت گذاری صرفاً تابع عرضه و تقاضا باشد، اما کالاهایی که 
در فرایند تولید، یارانه دریافت می کنند، باید تفکیک شوند؛ البته 
یارانه در اقتصاد کشور در اشکال مختلفی به بخش های مختلف 

کشاورزی، معدنی و صنعتی ارائه می شود که برای مثال می توان 
به انرژی، حمل ونقل و یا نیروی کار ارزان اشاره کرد.

وی بیان کرد: البته در یک حالت مطلوب، بهتر اســت روی 
قیمت ارز حاصل از صادرات محصولاتی که در فرایند تولیدشان 
از یارانه اســتفاده می کنند نیز کمترین دخالت از سوی دولت 
انجام شــود و به جای آن حتماً باید عوارض مناســبی از این 

صادرکنندگان دریافت کرد.

حریری در خصوص لزوم بازگردانــی یارانه های دریافتی از 
سوی صادرکنندگان توضیح داد: دریافت یارانه انرژی مخصوص 
کالاهایی که قرار است در بازار داخل عرضه شوند؛ ولی اگر قرار 
باشد این کالا صادر شود، مانند محصولات پتروشیمی که نرخ 
سوخت یا خوراک خود را به صورت یارانه ای دریافت می کنند، 
صادرکننده باید یارانه دریافتی خود را به صندوق دولت بازگرداند.
رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و چین ضمن اشاره به تعدد 

روش های بازگشت ارز حاصل از صادرات اظهار کرد: به علت 
نبود سیستم بانکی برای بازگشت ارز، روش های متنوعی مانند 
واردات در ازای صــادرات، عرضه به واردکننده و یا تهاتر وجود 
دارد که بخش زیادی از این روش ها مولود تحریم های اقتصادی 
است. همین موضوع، مسئله کنترل و تعیین قیمت ارز را با چالش 
مواجه می کند؛ بنابراین بهتر است یارانه هایی که در فرایند تولید 
به محصولات صادراتی اعطا می شود، هنگام خروج از کشور از 

صادرکننده اخذ شود.
حریری ادامه داد: صادرکننــدگان بعدازاین مرحله می توانند 
کالاها را صادر و ســپس ارز حاصل از صــادرات خود را از هر 
کانالی که فکر می کنند بهتر است، وارد کشور کنند؛ بنابراین بانک 
مرکزی نیز مجبور نخواهد شد تک تک ارز حاصل از صادرات 

کالاهای مختلف را قیمت گذاری کند.
ضرورت توجه به صادرات کالاهای نهایی

رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و چین در خصوص لزوم 
تغییرات اساسی در ترکیب کالاهای صادراتی بیان کرد: ما زمانی 
می توانیم سیاست گذار صادرات خود باشیم که وقتی محصولی را 
صادر کنیم، آن محصول مستقیماً به دست مصرف کننده نهایی 
برسد. ما تقریباً به جز بازار عراق و افغانستان، چنین محصولاتی 

را صادر نمی کنیم.
وی گفت: معمولاً ما مواد اولیه را صادر می کنیم که در کشور 
مقصد تبدیل به کالا و سپس به دست مصرف کننده می رسد. 
این مسئله به دلیل ضعف ما در تولید اتفاق می افتد که ضعف 
صــادرات ما را نیز به همراه دارد. تا زمانی که تولید ما صادرات 
محور و رقابتی نباشد، هیچ نتیجه ای نخواهیم گرفت و سند این 
حرف، یک دهه صادراتی است که آمار آن در این مدت از نظر 

وزنی هیچ تغییری پیدا نکرده است.

علت کاهش ارزش صادرات

70 درصد صادرات غیرنفتی کشور خام فروشی است
خبر

وزیر امور اقتصادی و دارایی در برنامه هفته پدافند غیرعامل گفت: تلاش عده ای برای برهم زدن بازار 
ارز بعد از وقایع اخیر فلسطین با مدیریت دولت، نقش بر آب شد.

سید احسان خاندوزی دیروز در مراسم بزرگداشت هفته پدافند غیرعامل در سازمان بورس و اوراق بهادار که با حضور سردار 
غلامرضا جلالی رئیس ســازمان پدافند غیرعامل و عشقی رئیس ســازمان بورس برگزار شد، گفت: ما در معرض نفوذها و 
تهدیدهای مختلف سایبری قرار داریم و مصداق آن به عنوان یک تهدید اقتصادی در رشد و پیشرفت کشور است و دستگاه های 

مختلف کشور در حوزه بودجه، بانک و بیمه در معرض این تهدیدها قرار دارند که با هوشیاری و آمادگی دستگاه ها، این تهدیدها 
دفع شد.وی گفت: عده ای با شبهه افکنی در مورد اینکه به عنوان مثال سال آینده نرخ ارز به چه رقمی می رسد، می خواهند در 
بازار القا کنند که ناامنی وجود دارد. درحالی که در 7 ماه گذشته از سال در این زمینه موفق نشدند.وزیر امور اقتصادی و دارایی اظهار 
داشت: در وقایع اخیر که در فلسطین اتفاق افتاد، عده ای می خواستند وضعیت بازار ارز را                              بهم بریزند، اما با مدیریت دولت موفق 
نشدند و بازار ارز از ثبات برخوردار شد.خاندوزی همچنین گفت: همه سازمان های زیر مجموعه وزارت امور اقتصادی و دارایی 

موظف هستند تا آخر سال جاری دفترچه قرمزی از تهدیدهای احتمالی فراهم کنند و همچنین برنامه مقابله با این تهدیدها را                              
بر اساس ساعت و روز مقابله با تهدیدها فراهم کنند که در صورت وقوع این حوادث، بدانیم ظرف چه مدت پیشگیری خواهد 
شد و مسیرهای جایگزین معرفی خواهد شد تا خدمات رسانی به مردم دچار اخلال نشود.در این مراسم یادداشت تفاهمی بین 
سردار جلالی رئیس سازمان پدافند غیرعامل و احسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی، به امضا رسید که طی آن دوره های 
آموزشی، دوره های سایبری و رزمایش پدافند غیرعامل برگزار می شود.همچنین بر اساس حکمی، رضا خواجه نائینی معاون توسعه 
منابع وزارت اقتصاد به عنوان رئیس کمیته اصلی پدافند غیرعامل وزارت اقتصاد و سید مجید پرپنجی رئیس مرکز حراست وزیر 

اقتصاد به عنوان دبیر این کمیته منصوب شد و احکام اعضای جدید این کمیته از سوی وزیر امور اقتصادی و دارایی صادر شد.

 تلاش دشمن برای اخلال در بازار ارز با شکست همراه شد

معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر جایگاه 
و اهمیت طرح جامــع حمل ونقل کشــور و نقش آن در 
برنامه ریزی توسعه یکپارچه سامانه های حمل ونقل کشور 
گفت: این طرح در ســه فاز سیستماتیک در حال تدوین 

است.
شهریار افندی زاده در خصوص برنامه ها و اقدامات این معاونت در راستای 
برنامه ریزی توسعه یکپارچه سامانه های حمل ونقل کشور توضیح داد و 
گفت: طرح جامع حمل ونقل کشور، سندی است که طبق قانون احکام 
دائمی برنامه های توسعه کشور، تدوین برنامه های کوتاه مدت، میان مدت 
و بلندمدت کشــور در زمینه توسعه زیرساخت های حمل ونقل در همه 

زیربخش ها باید بر پایه آن انجام شود.
وی در ادامه مروری بر پیشــینه طرح جامع حمل ونقل کشور داشت و 
خاطرنشان کرد: طرح جامع حمل ونقل به عنوان مهم ترین سند بالادستی 
برنامه ریزی و توسعه زیرساخت های حمل ونقل کشور در سال های میانی 
دهه 60 هجری خورشــیدی مورد توجه ویــژه قرار گرفت ولی به علل 
گوناگون تاکنون به سرانجام نرسیده است اما در چند سال اخیر به طور 

خاص و ویژه در دستور کار این معاونت قرار گرفته است.
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: در تلاش اخیر برای 
تدوین سند طرح جامع از توان مراکز برتر علمی و دانشگاهی و مهندسین 
مشــاور با بالاترین رتبه ها در حــوزه راه و حمل ونقل به صورت توامان 
استفاده شده است. این طرح به صورت سیستماتیک در سه بخش در حال 
پیشرفت است. فاز اول آن با عنوان پیش بینی تقاضا تا افق 1414 به اتمام 
رسیده و به عنوان ورودی فاز دوم با رویکرد تعیین شبکه بهینه حمل ونقل 
در شــیوه های مختلف مورد استفاده و بر اساس شاخص ها و معیارهای 
حمل ونقلی، زیست محیطی و اقتصادی طراحی شده و در مراحل پایانی 

خود قرار گرفته است.
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی افزود: همزمان با پیشرفت فاز 
دوم، فاز سوم با عنوان طراحی تلفیقی شبکه حمل ونقل زمینی هوایی و 
دریایی در دست اجراست که ماحصل آن طراحی شبکه ای یکپارچه برای 

جابه جایی بار و مسافر در شکل بهینه آن است.
طبق اعلام وزارت راه و شهرسازی، افندی زاده توضیح داد: اسناد متعددی 
همچون سیاست های کلی نظام در بخش حمل ونقل، قانون احکام دائمی 
برنامه های توسعه کشــور، قانون توسعه حمل ونقل عمومی و مدیریت 
مصرف سوخت، سند ملی آمایش سرزمین و سند آمایش مراکز لجستیک 

کشور به عنوان اسناد بالادستی آن مورد بررسی قرار گرفته است.
وی در پایان ابراز امیدواری کرد با همکاری و کوشــش سازمان های 
زیرمجموعه و گروه های مشاور اعم از شرکت های مهندسین مشاور و 
دانشگاه ها، فرایند مطالعات طرح جامع حمل ونقل کشور تکمیل شده و 
بستر مناسب برای برنامه ریزی و مدیریت کلان حوزه حمل ونقل فراهم 

شود.

معاون صنایع عمومی وزارت صنعت، معدن و تجارت ضمن اشاره به 
عمق داخلی سازی 65 درصدی لوازم خانگی، افزایش رضایت مندی 
مردم از کیفیت این محصــولات را مد نظر قرار داد و گفت: الزامات 
در حوزه ضمانت و خدمات پس از فروش افزایش یافته و سنجش 

رضایت مندی را در دستور کار قرار داده ایم.
محمد مهدی برادران با بیان اینکه بعد از تشدید تحریم ها، شاید استنباط ابتدایی این بود 
که در حوزه لوازم خانگی، دچار چالش برای تامین نیازهای داخلی شویم و حتی برخی 
از شرکت های به نام، مشمول تحریم شدند، تصریح کرد: اما در عمل نه تنها با تولید 
و شبکه فروش بیشتر، توانستیم این تحریم ها را بی اثر کنیم، بلکه با ارائه محصولات 
جدیدتر، خدمات مناسب تر و شبکه فروش وسیع تر، شرکتی که تحریم آمریکا بود، 
موفق شد در سال گذشته فروش خود را در داخل کشور، به دو برابر برساند. به طوری 

که فروش این شرکت از عدد 1200 میلیارد به 2400 میلیارد تومان رسید.  
معاون صنایع عمومی وزارت صمت با اشاره به بحث عمق داخلی سازی لوازم خانگی، 
گفت: عمق تولید یکی از بحث های مهم در لوازم خانگی است که نشان می دهد چه 
میزان از مواد اولیه و قطعات و تجهیزاتی که در محصول نهایی به کار گرفته شده، بیشتر 

داخلی شده است.وی با بیان اینکه اگر عمده قطعات یک لوازم خانگی را وارد کنیم، 
عمق تولید کمتری داریم و به سمت محصولات مونتاژی می رویم، اظهار کرد: برای 
محاسبه عمق تولید، محصول نهایی قیمت گذاری می شود و میزان ارز تخصیصی را 
محاسبه می کنند. اگر در یک محصول که مثلا 10 میلیون تومان قیمت دارد، 5 میلیون 
ارز تخصیص داده باشیم، یعنی به عمق داخلی سازی 50 درصدی رسیده ایم، اگر ارز 
کمتر تخصیص دهیم و شرکت تلاش کند برخی قطعات را داخلی سازی کند، به عمق 

داخلی سازی بیشتری رسیده ایم.  
برادران با بیان اینکه این رشــد صنعت لوازم خانگی نشــان از عمق داخلی سازی 
65 درصدی دارد، گفت: البته باید به این نکته توجه کرد که اگر عمق داخلی سازی 
محصولات سابقی که در سه سال گذشته تولید می کردیم، محاسبه شود، عمق تولید 
به بالای 80 درصد هم می رســید. اما تصمیم گرفتیم خطوط تولید را به روز کنیم و 
محصولاتی که مورد انتظار مشتری است را تولید کنیم که نیازمند  ارزبری بیشتری 
است.  معاون وزیر صمت در حاشیه نمایشگاه لوازم خانگی در گفت وگو با صدا وسیما 
با بیان اینکه در حوزه یخچال به جز کمپرسور 100 درصد سایر قطعات داخلی سازی 
شده و کمپرسور هم از محصولاتی است که در برخی کشورها تولید می شود، تصریح 
کرد: ارزش بازار لوازم خانگی 6 میلیارد دلار و میزان واردات قطعات لوازم خانگی سالانه 

2.5 میلیارد دلار است که البته صادرات به کاهش ارزبری کمک می کند.  
این مقام مسئول همچنین با اشاره به استاندارد سازی قطعات لوازم خانگی، گفت: همه 
مجموعه ها استاندارد دارند و تک تک محصولات باید شناسه داشته باشند. کارخانجات 
هم برای هر محصول در نهایت یک شناسه رهگیری نصب می کنند که این شناسه 
رهگیری، نشــان می دهد محصول در کدام واحد تولید شده و چه مشخصاتی دارد. 
رضایت مندی مردم از کیفیت لوازم خانگی رو به افزایش  اســت و سنجش رضایت 
مندی را هم در دستور کار قرار دادیم. همچنین تکلیفی در مجلس در خصوص حقوق 
مصرف کنندگان وضع شده بود که نیازمند به روزرسانی آیین نامه ها بود. این کار صورت 

گرفت و الزامات در حوزه ضمانت و خدمات پس از فروش افزایش یافت.

معاون وزیر راه خبر داد معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت عنوان کرد

تدوین طرح جامع حمل ونقل در 3 فاز داخلی سازی 65 درصدی لوازم خانگی

 2.5 برابر شدن تولید گندم
 با حمایت های دولت سیزدهم

دولت سیزدهم با سیاست های حمایتی خود از جمله افزایش قیمت خرید 
تضمینی گندم، اجرای کشت قراردادی و همچنین جهش تولید در دیمزارها، 

تولید گندم را به 2.5 برابر سال 1400 افزایش داد.
گندم یکی از محصولات راهبردی غذایی در جهان است که پایه تامین امنیت غذایی انسان ها 
بشمار می رود. اغلب دولت ها برای اطمینان از تامین نیازهای خود، سیاست خرید تضمینی گندم 
و سایر محصولات راهبردی را اجرا می کنند. سیاستی که از یک سو اطمینان از فروش محصول 
را برای کشاورزان و از سوی دیگر تامین نیازهای غذایی برای مصرف کنندگان را به همراه دارد.
افزایش قیمت خرید تضمین گندم از پنج هزار تومان در سال 1400 به 11 هزار و 500 تومان 
در سال 1401 و 15 هزار تومان در هنگام برداشت محصول در سال 1402 موجب افزایش تولید 

گندم در کشور از 4.5 میلیون تن به 10.4 میلیون تن در سال جاری شده است.
اجرای موفق این سیاست با نقش آفرینی وزارت جهاد کشاورزی در بخش تولید و محوریت 
ســازمان برنامه و بودجه با پرداخت 156 هزار میلیارد تومان به کشاورزان زحمت کش کشور 
محقق شد. در حالی که در بازه زمانی دو سال اخیر حجم تولید گندم در کشور تقریبا 2.5 برابر 
شده است اما میزان پرداخت دولت به گندمکاران نزدیک به هفت برابر شده است. این نشان از 
همت جدی و برنامه ریزی دقیق دولت در سیاست گذاری و تامین منابع بودجه ای اجرای این 

سیاست راهبردی در کشور است.
در همین خصوص »محمدعلی نیکبخت« وزیر جهاد کشاورزی از پایان تسویه مطالبات گندم 
خریداری شده در سال زراعی 1402-1401 خبر داد و گفت: امسال وزارت جهاد کشاورزی با 
کمک دولت توانست 10 میلیون و 357 هزار تن گندم از کشاورزان 31 استان کشور خریداری 

کند.
وزیر جهادکشاورزی با تشکر از دولت مردمی افزود: رئیس جمهور در هر موقعیتی پیگیر مطالبات 
گندم کاران بود و از تاکیدات ایشان در ه یئت دولت پرداخت مبلغ گندم به کشاورزان در سریعترین 

زمان ممکن بود.
نیکبخت با موثر خواندن اقدام وزارت جهادکشاورزی در خرید تضمینی گندم یادآور شد: خرید 
این مقدار گندم در سال زراعی که پشت سر گذاشتیم؛ کشور را در گندم نان به خودکفایی رساند و 

یکی از توفیقات بزرگ دولت در تولید و تامین این محصول استراتژیک رقم خورد.
وی در همین رابطه بار دیگر از کشاورزان کشور تشکر کرد و اظهار داشت: وزارت جهادکشاورزی 
به وعده خود در پرداخت مطالبات گندم کاران تا پایان مهرماه عمل کرد و این ایفای تعهد در 

حالیست که میزان خرید تضمینی گندم نسبت به سال قبل آن از 44 درصد رشد برخوردار بود.
این اقدام بزرگ علیرغم مشــکلاتی بود که دولت در تامین منابع لازم برای خرید تضمینی 
گندم با آن مواجه شد. در بودجه سال جاری پیش بینی شده بود که 8 میلیون تن گندم با قیمت 
13 هزار تومان )با احتساب 1500 تومان حمایت غیرقیمتی بابت یارانه کود و بذر( از کشاورزان 
خریداری خواهد شد به همین دلیل برای این امر 104 هزار میلیارد تومان بودجه اختصاص یافته 
بود که از همین میزان بودجه نیز برای پرداخت مطالبات تبصره 18، سازمان بهزیستی و کمیته 

امداد امام خمینی کسر شده بود.
با توجه به خرید حدود 7 میلیون و 196 هزار تن گندم از کشاورزان در سال گذشته با قیمت 
11 هزار و 500 تومان، دولت سیزدهم در سال اول خود حدود 83 هزار و 300 میلیارد تومان به 

کشاورزان پرداخت و بودجه فعلی چیزی حدوداً دو برابر آن است.
در سال 1400 تنها حدود 23 هزار میلیارد تومان به این امر اختصاص یافته بود بنابراین اختلاف 
فعلی پرداخت مطالبات گندمکاران در سال دوم دولت سیزدهم با سال آخر دولت دوازدهم چیزی 
حدود 133 هزار میلیارد تومان است؛ بودجه خرید تضمینی قرار بود از محل منابع هدفمندسازی 
یارانه ها ناشی از کاهش صادرات فرآورده های نفتی و همچنین پرداخت بهای گاز مصرفی توسط 
شرکتهای پتروشیمی تامین شود اما محقق نشد. دولت سیزدهم از یک سو خود را موظف به 
عهدی که با کشاورزان داشت می دانست و از سوی دیگر با افزایش مبلغ و حجم تولید گندم و 

نیز عدم تحقق منابع بودجه ای مواجه بود.
در این شرایط با تدبیر سازمان برنامه و بودجه لایحه دوفوریتی اصلاح بودجه به مجلس ارائه 
داد تا بتواند از طریق مازاد درآمدهای نفتی این طلب را تسویه کند اما نمایندگان مجلس به دو 
فوریت این لایحه رأی ندادند. پس از آن »داوود منظور«، رئیس ســازمان برنامه و بودجه در 
 صحن علنی مجلس شورای اسلامی گفت: تبصره )14( بن بست است، این تبصره ناتراز بسته
 شده است. دولت برای اصلاح بودجه لایحه دو فوریتی ارائه کرد ولی مصوب نشد که در نتیجه 
پرداخت پول گندمکاران با مشکل مواجه می شود و به دنبال راهکار جایگزین است. اما دولت 
در شهریور ماه راه حل جدیدی برای حل مساله پیدا کرد و با اخذ مجوز شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی و مصوبه هیئت وزیران برای تامین مبلغ 35 هزار میلیارد تومان اقدام تا همان طور که 
توسط سازمان برنامه و بودجه کشور وعده داده شده بود، باقیمانده مطالبات کشاورزان در پایان 

مهر ماه تسویه شد.

اینفوگراف

علی رغم ممنوعیت واردات کالاهای گروه 4، برخی سودجویان 
با سوءاستفاده از ابهامات قانونی موفق شده اند کالای خود را 
از طریق سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی به فروش 

برسانند.
مسئله رســوب کالا در بنادر و گمرکات کشور، به یکی از موانع اصلی در 
مدیریت منابع ارزی کشور تبدیل شده و همچنان راهکار مؤثری برای مقابله با 
این معضل از سوی سیاست گذاران کشور ارائه نشده است. علاوه بر هدر رفت 
منابع ارزی و تحمیل هزینه های هنگفت به کشور، مسئله رسوب و به دنبال آن 
متروکه شدن کالا، ظاهراً موجب شده است که برخی سودجویان با سوءاستفاده 
از خلاءهای قانونی، نســبت به واردات کالاهای ممنوعه به کشور از طریق 

مبادی رسمی اقدام کنند. اما این اتفاق چگونه و از چه طریقی رخ داده است؟
برای پاسخ به این پرسش ابتدا باید نگاهی به طبقه بندی کالاهای وارداتی 
داشته باشیم؛ به طورکلی اقلام وارداتی از حیث کسب مجوز برای واردات به 
کشور، شامل 3 دسته مختلف »کالاهای مجاز«، »کالاهای مجاز مشروط« 
و »کالاهای ممنوع« می شوند. »کالاهای مجاز« اقلامی هستند ورود آن نیاز 
به کسب مجوز ندارد. این کالاها نیاز بازار را تأمین می کنند و یا اینکه برای 
تأمین مواد اولیه صنایع داخلی ضروری هستند. اما »کالاهای مجاز مشروط« 
کالاهایی هستند که ورود آن نیاز به کسب موافقت قبلی یک یا چند سازمان 
دولتی دارد.اما در خصوص دسته سوم یعنی »کالاهای ممنوع«، ماجرا کمی 
متفاوت است. برخی از این اقلام اساساً اجازه واردات ندارند که عمدتاً مخالف 
موازین شرعی هستند. اما پس از سال 97 و تصویب شورای اقتصادی سران 
قوا، واردات گروه کالایی چهار نیز که شامل کالاهای لوکس و یا دارای مشابه 
تولید داخل هستند، ممنوع شده اســت. در این گروه، نام حدود 1550 قلم 
کالا دیده می شود، لوازم خانگی و پوشاک از جمله شاخص ترین نمونه های 
این فهرست بلندبالا هستند که واردات آنها به دلیل محدودیت منابع ارزی و 

همچنین حمایت از تولید داخل، ممنوع شده است.
ترفند واردات کالاهای ممنوعه در پوشش اموال متروکه!

همان طور که توضیح داده شد واردات گروه کالایی چهار، در چند سال اخیر 
ممنوع بوده و به همین جهت امکان ثبت سفارش این کالاها وجود نداشته 
است؛ اما در اتفاقی عجیب، برخی از کالاهای گروه 4 در همین مدت، بدون 
ثبت سفارش وارد قلمرو گمرکی شده و پس از گذشت مهلت نگهداری، این 
اقلام به عنوان کالای متروکه تحویل ســازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی داده شده است. این سازمان نیز مطابق قانون پس از فروش این اقلام 
در بازار، نزدیک به 90 درصد ارزش این کالاها را تحویل صاحب کالا می دهد؛ 
با این اوصاف، کالایی که اساساً نباید وارد کشور شود طی یک سازوکار ظاهراً 
قانونی در داخل کشور به فروش رسیده و صاحب کالا نیز به عوائد مورد انتظار 
خود دســت یافته و احتمالاً به کار خود ادامه داده است. اما این اتفاق دقیقاً 
چگونه و بر چه اساسی صورت پذیرفته است؟!طبق اظهارات کاظم اکرمی، 
بازرس کل استان فارس، در این رویه فسادزا، کالاهای گروه چهار )که قانوناً 
امکان ورود به کشور را ندارند( به صورت رسمی وارد مبادی ورودی کشور شده 
اما به دلیل عدم امکان ثبت سفارش برای آن کالاها قابلیت ترخیص نداشته اند، 
پس از انقضای مهلت نگهداری این کالاها، گمرکات اجرایی کشور با استناد 
به بخشنامه سابق دفتر حقوقی گمرک ایران و تبصره ذیل بند )ج( ماده )1( 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز )که مربوط به صلاحیت رسیدگی و جرایم 
متعلقه کالاهای ممنوع است( به جای ضبط کالاها اقدام به متروکه کردن آنها 

کرده است.وی در این رابطه می گوید: بررسی های انجام شده نشان می دهد، 
مسئولان مربوطه طبق این رویه نسبت به متروکه نمودن کالاهای گروه 4 
اقدام می کردند، این در حالی است که ورود این کالاها به کشور ممنوع بوده 
و طبق ماده 105 قانون امور گمرکی بایستی پس از طی تشریفات، به ضبط 
قطعی دولت درآیند. البته در این خصوص باید ماده 35 قانون امور گمرکی را 
نیز اضافه نمود که به موجب آن هرگاه کالای متروکه از نوع کالای ممنوع 

باشد توسط گمرک به نفع دولت ضبط می شود.
سازمان اموال تملیکی در خدمت واردکنندگان کالاهای ممنوعه

بعد از متروکه شدن این کالاها، سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
به موجب مواد 9 و 34 قانون تأسیس سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی، 
نسبت به فروش کالاهای متروکه اقدام می کند؛ وجوه حاصل از فروش کالاهای 
متروکه پس از کســر هزینه های مربوط اعم از بیمه، حمل، تخلیه، باربری، 
بارگیری، انبارداری، آزمایش، حقوق گمرکی، سود بازرگانی، مالیات، عوارض 
متعلقه و کارمزد سازمان در حساب سپرده نگهداری می شود تا در صورت مراجعه 
صاحب کالا براساس اسناد مثبته به او بازگردانده شود.با این اوصاف، واردکنندگان 
کالاهای ممنوعه به تداوم فعالیت خود ترغیب می شوند؛ چراکه در این رویه، 
تقریباً بدون هیچ دردسری کالای خود را از طریق سازمان جمع آوری و فروش 
اموال تملیکی به فروش می رسانند و با ارائه مستندات، وجوه حاصل از فروش را 
دریافت کرده و از زیر بار هزینه هایی همچون انبارداری نیز شانه خالی می کنند! 
در نتیجه این اقدامات منجر به بی تأثیری محدودیت ورود کالاهای ممنوع به 

کشور و آسیب به تولید داخلی کشور می شود.
انسداد گلوگاه فساد با صدور بخشنامه جدید گمرک

البتــه، اخیراً دفتر واردات و دفتر حقوقی گمرک ایران بخشــنامه ای را به 
گمرک های اجرایی سراسر کشــور و ادارات ستادی ابلاغ کرده است که بر 
اساس آن، گلوگاه فساد ناشی از ورود کالاهای ممنوع فاقد ثبت سفارش و 
گروه اولویت 4 از مبادی رسمی، شناسایی و مسدود شده است.طبق بخشنامه 
اخیر دفتر حقوقی گمرک ایران که در اواسط شهریورماه به گمرکات اجرایی 
کشور ابلاغ شده است، حکم مقرر در تبصره ذیل بند )ج( ماده 1 قانون مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز صرفاً شامل پرونده های موضوع قانون مبارزه با قاچاق )از 
حیث صلاحیت رسیدگی و جرایم متعلقه( بوده و در خصوص کالاهای ممنوع 
مشمول مواد 35 و 105 قانون امور گمرکی احکام مقرر در قانون امور گمرکی 
حاکم است. در خصوص پروندهای موضوع ماده 105 قانون امور گمرکی، 
بخشــنامه معاونت امور گمرکی در اواخر آذرماه سال 1400 )مبنی بر ضبط 
قطعی کالاهای اولویت4 پس از امتناع صاحب کالا نسبت به عبور خارجی یا 

مرجوع کردن کالا ظرف مهلت قانونی( نیز ملاک عمل است.
واردات اقلام ممنوعه در پوشش کالاهای متروکه

بخشنامه دفتر حقوقی گمرک ایران خطاب به گمرکات اجرایی در خصوص 
تشخیص و اقدام راجع به نوع کالا از حیث ممنوعیت قانونی

رســوب کالا و کالاهای متروکه از جمله مسائلی است که به نوعی مولود 
بی اعتنایی به سامان بخشی نظام واردات کالا به کشور است؛ در همین حال بنا 
بر اعتقاد برخی کارشناسان، نبود یک قانون جامع به منظور پیشگیری از رسوب 
کالا به کشور احساس می شود؛ در همین رابطه، لایحه پیشگیری از رسوب 
کالا در مبادی ورودی کشور با وجود دو بار تصویب در هیئت دولت، بیش از 
8 ماه است که در راهروهای پاستور خاک می خورد و جهت تصویب هنوز به 

مجلس ارائه نشده است.

رئیس هیات مدیــره انجمن صنایع غذایی گفت: باید 
ســازمان غذا یا وزارت غذا داشته باشیم که مستقل و 
زیر نظر رئیس جمهوری همه امور سیاســت گذاری تا 
نظارت را انجام دهد. اما متأسفانه در برابر این پیشنهاد 
مقاومت هایی وجود دارد و هیــچ وزارتخانه ای حاضر 
نیست از حق حاکمیتی خود کوتاه بیاید. در حقیقت آنها 
تصور می کنند که مســئولیت خود را دست می دهند و 

حاضر نیستند بخشی از وظایف خود را واگذار کنند.
محمدحسین عزیزی با اشاره به اینکه یکی از فعالیت های انجمن 
علــوم و صنایع غذایی ایران برگزاری کارگاه هــای بازآموزی برای 
مسئولان فنی کارخانه ها است، گفت: به مسئولان فنی کارخانه ها 
آموزش های لازم داده می شود تا بر اساس استانداردها و ضوابط تدوین 

شده کیفیت محصولات تولیدی کارخانه ها را بررسی کنند.
چالش 20 ساله کارفرما و ناظر فنی کارخانه ها

رئیس هیات مدیــره انجمن متخصصین علوم و صنایع غذایی در 
پاســخ به اینکه آیا با وجود پرداخت حقوق مسئولان فنی کارخانه 
توسط مدیران همان کارخانه، نظارت این مسئولان از صلاحیت کافی 
برخوردار است و آیا امکان چشم پوشی از تخلف وجود ندارد؟ گفت: 
این یک چالش 20 ســاله است. مسئولان فنی از کارخانه ها حقوق 
می گیرند؛ ولی از آن طرف ناظر نیز هستند. سال هاست که مسئولان 
فنی می گویند صندوقی ایجاد شود و کارخانه ها حقوقشان را در آن 
واریز کنند و سپس از آن صندوق، حقوق پرداخت شود. ولی همین 
صندوق هم مشکلاتی دارد؛ زیرا نیازمند هیات مدیره و پرسنل است و 
تبدیل به سازمان بزرگی می شود که بروکراسی زیادی به دنبال خواهد 
داشت. به طور کل ممکن است این صندوق خودش منشأ فساد شود 
چون وقتی پول زیادی در جایی جمع شود باید نظارت زیادی هم بر 

آن صورت گیرد.
 برندهای بزرگ به دنبال ارتقای کیفیت 

محصولاتشان هستند
وی تصریح کرد: کارخانه هــای خوب و برندهای معروف معمولًا 
محصولات با کیفیت تولید می کنند و تخلفی ندارند، زیرا نمی خواهند 
بازارشــان را از دست بدهند. بهترین ناظر مردم هستند و اگر مردم 
مشاهده کنند که از کیفیت محصولی کاسته شده قطعاً  آن را خریداری 
نمی کنند. از طرفی این برندهای معروف نیز به دنبال ارتقای کیفیت 
محصولات خود هستند و در بخش آزمایشگاه و تحقیقات خود فعالیت 

زیادی دارند.
 نظارت قوی پس از عرضه در کشورهای دیگر

عزیزی در پاسخ به اینکه تجربه کشورهای دیگر در این بخش چگونه 
است؟ گفت: در کشورهای دیگر نیز اوضاع به همین شکل است و 
کارفرما حقوق ناظر فنی در کارخانه ها را می دهد، اما مهم ترین تفاوت 
آنها با ما این اســت که نظارت بعد از عرضه محصولات آنها بسیار 
قوی است. در کشور ما معمولاً قبل از عرضه محصول به بازار نظارت 

صورت می گیرد و بعد از عرضه نظارتی وجود ندارد و یا به اندازه کافی 
نیست. اما در کشورهای دیگر این گونه نیست. از هر محصولی که روانه 
بازار می شود توسط سازمان های ناظر به صورت تصادفی نمونه گیری 
و اگر آن محصول مشکلی داشت کارخانه جریمه سنگین می شود.وی 
افزود: همچنین فرایند صدور مجوز برای تولید یک محصول در کشور 
ما بسیار طولانی است؛ در صورتی که در کشورهای دیگر صدور مجوز 

و پروانه برای کارخانه های تولید مواد غذایی سخت نیست.
به گفته وی اگر نظارت پس از عرضه وجود داشته باشد، بسیاری از 

مشکلات مرتفع می شود.
وجود متولی های متعدد در صنعت غذا

رئیس هیات مدیره انجمن متخصصین علوم و صنایع غذایی در پاسخ 
به این سؤال که متولی نظارت بر کیفیت مواد غذایی تولید شده کدام 
سازمان یا وزارتخانه است؟ گفت: متأسفانه  نظارت بر غذا در کشور ما 
از سال ها قبل بر مبنای الگوهایی بنا نهاده شده که مشکل ساز است. 
یعنی سازمان استاندارد نظارت خود را دارد و بر اساس قوانین خودش 
نظارت می کند. ســازمان غذا و دارو نیز قوانین خود را دارد. سازمان 
دامپزشــکی، حفظ نباتات و... همه و همه قوانین مختص به خود را 
دارند و به نوعی 14 تا 15 سازمان ناظر بر غذا داریم. حتی در وزارت 
بهداشت نیز همه امور نظارتی بر عهده سازمان غذا و دارو نیست و 
بخشی مربوط به معاونت بهداشت می شود. در حقیقت می توان  گفت 
به دلیل متولی هیا متعدد، تولیدکننده ها و واردکننده ها و صادرکننده ها 

هموار با چالش مواجه هستند.
قانون غذا قدیمی است

وی در ادامه اظهار کرد: از طرف انجمن پیشــنهاد دادیم که برای 
غذا، سازمان یا  وزارتخانه جدا داشته باشیم تا همه امور در آن متمرکز 
شود. اگر مجوز صادرات و واردات تا نظارت در یک نهاد متمرکز باشد 
بســیاری از مشکلات مرتفع خواهد شد. این پیشنهاد چندین بار در 
مجلس مطرح شده، ولی هنوز نتیجه ای حاصل نشده است. از طرفی 
قانون غذا نیز بسیار قدیمی بوده و نیازمند اصلاح است که پیشنهاد 

اصلاح آن نیز چندین بار در مجلس مطرح شده است.
سازمان یا وزارتخانه غذا می تواند مستقیما زیر نظر 

رئیس جمهوری باشد
عزیزی در ادامه گفت: انجمن متخصصین علوم و صنایع غذایی 
معتقد است که باید سازمان غذا یا وزارت غذا داشته باشیم که مستقل 
و زیر نظر رئیس جمهوری همه امور سیاست گذاری تا نظارت را انجام 
دهد. اما متأسفانه در برابر این پیشنهاد مقاومت هایی وجود دارد و هیچ 
وزارتخانه ای حاضر نیست از حق حاکمیتی خود کوتاه بیاید. در حقیقت  
آنها تصور می کنند که مسئولیت خود را دست می دهند و حاضر نیستند 

بخشی از وظایف خود را واگذار کنند.
بنا بر گفته این کارشناس صنعت  غذا،  متولی های مختلف در صنعت 
غذا قوانینی دارند که بسیاری از آنها مصوب مجلس است و این قوانین 
باید در مجلس لغو شود و لغو شدن آن پروسه سخت و طولانی است.

واردات اقلام ممنوعه در پوشش کالاهای متروکه نیازمند سازمان یا وزارتخانه غذا هستیم
بخشنامه ای که راه فساد را بست! رئیس هیات مدیره انجمن صنایع غذایی مطرح کرد
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